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INFORMACE Z RADNICE
Vážení a milí spoluobčané, vážení a milí 
čtenáři,
rok opět utekl jako voda a já mám mi-
lou povinnost seznámit Vás na těchto 
řádcích s novinkami a zásadními udá-
lostmi na „radnici“.
Tento rok nás zaměstnávaly přede-
vším dvě velké dotační akce a  to ná-
kup kompostérů a budování kanaliza-
ce. Oba dva projekty jsou financovány 
státním fondem životního prostředí. 
Akce Kompostéry pro Voleč a  okolí, 
kterou jsme zaštiťovali i  pro okolní 
obce Bukovku, Chýšť, Jedousov a Vlčí 
Habřinu, proběhla nečekaně rychle 
a bez problémů, při předávání materi-
álu nám dokonce přálo i počasí. Mezi 
občany jednotlivých obcí jsme roz-
dělili 127 1000l, 133 1400l a 194 2000l 
kompostérů v celkové hodnotě 3 mil. 
Kč. Doufám, že tento projekt význam-
ně sníží objem směsného komunál-
ního odpadu i nákladů na jeho svoz. 
Součástí projektu byl také kontejner 
na textil. Odvoz použitého textilu je 
smluvně zajištěn s Diakonií Broumov.
V tomto roce Pardubický kraj převzal 
od státu silnici I/36 a ta byla dle doho-
dy vyjmuta z komunikací první třídy. 
V současné době je veřejně přístupnou 
účelovou komunikací a čeká na zařa-
zení do třídy druhé, která je již možná 
osadit značkou zakazující vjezd vozi-
del nad 12 t. O této značce rozhodne 
Odbor dopravy Pardubického magis-
trátu, který je orgánem státní správy 
příslušným pro stavební řízení a nava-
zující činnosti silnic II. třídy. Omezení 

provozu kamionů však bude záviset 
hlavně na kontrole a  vymahatelnosti 
dodržování předpisů a znepříjemnění 
cesty pro velká vozidla četnými kru-
hovými objezdy, vjezdovými branami 
a absencí odpočívadel.

Naše plány  
do dalších let
Stavba kanalizace bude finančně vel-
mi náročná, obec bude zatížena úvě-
rem, budeme se snažit čerpat rozličné 
dotace a tím šetřit obecní prostředky. 
V příštím roce chceme požádat o do-
tace na výsadbu stromů, která činí 
100%. V nejbližší době navštíví obec 
dendrolog a navrhne možné umístění 
stromů, v místě uvažovaného umístě-
ní zatluče kůlek do země a  připevní 
cedulku s názvem stromu. Všichni se 
poté k navrženému můžeme vyjádřit 
jak z  estetického tak z  praktického 
hlediska. Všechny Vaše připomínky 
a  názory uvítáme. Pardubický kraj 
požádáme o  další dotaci na kanali-
zaci. Máme v  plánu opravu křížku 
i  zvoničky, i  toto je možné realizo-
vat s pomocí dotací PK. Ještě letošní 
rok v  programu na obnovu venkova 
požádáme na příspěvek na obecní 
mobiliář, odpadkové koše, lavičky 
a sedací soupravy. Mobiliář umístíme 
v  blízkosti dětských hřišť, případně 
na místech vyzývajících k  posezení. 
Příští rok proběhne úprava veřejného 
prostranství u obecního úřadu, na což 
nám již byla dotace přidělená MAS 
Bohdanečsko.
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Kanalizace
Vážení spoluobčané, ráda bych Vám nejprve poděkova-
la za pochopení, trpělivost a toleranci při stavbě kana-
lizačních stok. Čeká nás víc než rok zvýšeného pohybu 
nákladních aut, rozkopaných silnic, prašnosti, bláta, 
nekonformních situací. Chápeme, že se stavba bude 
dotýkat Vašeho soukromého života, zvyků a  běžného 
provozu, přesto doufám, že vše proběhne bez větších 
problémů a v roce 2021 spustíme zkušební provoz ČOV, 
který všem přinese pohodlí a  ulehčení situace při na-
kládání s odpady. Nebude nutné četné vyvážení septiků, 
případně celoroční obsluha domovní čističky odpad-
ních vod. Jiné alternativy nebudu ani zmiňovat.
Protože opakování je matka moudrosti, ještě jednou 
krátce shrnu historii projektu kanalizace ve Volči. O ka-
nalizaci se začalo uvažovat a  první studie byly vypra-
covány již v roce 2000 a 2008, předpokládané možnosti 
byly připojení do Rohovládovy Bělé, Sopřeče, nebo vy-
budování vlastní čističky. Všechny varianty byly více-
méně stejně nákladné, zastupitelstvo obce se rozhodlo 
pro nezávislost na okolních provozovatelích čističek 
a  využití vlastní nové ČOV. Projekt vypracovala firma 
PROIS, a.s. Hradec Králové. Pro snížení celkových pro-
vozních nákladů byl vybrán systém gravitační kanaliza-
ce, kde nejsou třeba čerpací stanice, byť jsou větší in-
vestiční náklady, náklady na samotný provoz jsou nižší. 
Stavební povolení obec obdržela již v roce 2010. V roce 
2014 byl zhotoven i prováděcí projekt. Díky veliké roz-
pracovanosti (úplná projektová dokumentace, stavební 
povolení) bylo vysoce pravděpodobné, že nám bude při-
dělena dotace, v případě že budeme splňovat i základní 
podmínku a  to jsou náklady na osobu, které v žádosti 
na Ministerstvo životního prostředí, musely být max. 90 
tis. Kč na obyvatele. Tuto podmínku bohužel náš projekt 
v počátku nesplňoval a proto jsme si v roce 2015 nechali 
vypracovat doplňkovou analýzu od nezávislých projek-
tantů. Navržené úpravy, které představovaly úsporu více 
než 10 mil., na naši žádost promítl projektant PROIS do 
projektu. Jednalo se o změnu světlosti potrubí a zhutně-
ní zásypů. V témže roce proběhlo v obci setkání s ob-
čany, kde jsme objasnili naše stanovisko. Zastupitelstvo 
se rozhodlo odložit žádost o dotaci z následujících dů-
vodů, v úvodu programového období 2014 - 2020 byly 
výrazně změněny parametry poskytované dotace. Fak-
ticky byla snížena procentuální výše dotace, která je 
85%, o budoucí uvažovaný výnos (výběr stočného) ur-
čený na 25%, takže dotace z uznatelných nákladů činí 
63,75% a díky tomu bylo i stočné vypočítáno systémem 
s ohledem na udržitelnost projektu. Obávali jsme se vy-
soké, fondem určené částky stočného i dalších výdajů za 
veřejnou část kanalizačních přípojek, které by obec hra-
dila v plné výši a projekt zatím odložili. S koncem pro-
gramového období a  se snahou ministerstva vyčerpat 
přidělené evropské dotace se změnily i podmínky fondu 
pro využití prostředků. Součástí uznatelných nákladů 
se staly veřejné přípojky, příznivě se změnil systém vý-
počtu stočného a po úpravách projektu jsme splňovali 
základní podmínku nákladů na obyvatele. Jelikož bylo 
avízováno ukončení dotací na kanalizace z evropských 

prostředků, rozhodli jsme se využít situaci a žádost po-
dali. V létě 2018 nám byla dotace přidělena a rozběhlo 
se výběrové řízení. Podmínky výběrového řízení byly 
poměrně přísné co se týče nároků na kvalifikaci, finanč-
ní zajištění a reference, zřejmě i proto se ho zúčastnilo 
pouze 5 uchazečů, z nichž část bylo ve formě sdružení 
více firem. S nejnižší cenou zvítězilo Sdružení pro Voleč 
sestávající z 40 % T4 Building Kolín, 40% VHS Kolín a 20 
% Stavoka Kosice. Zodpovědní za stavbu jsou stavbyve-
doucí T4Building pan Lejnar, Stavoky pan Ing. Nosek, 
každodenně na starosti stavbu budou mít mistři T4Buil-
ding pan Olšiak a Stavoka pan Vytlačil. Po malých, ale 
vleklých problémech s posouzením a administrací pro-
jektu Státním fondem životního prostředí (SFŽP) nám 
bylo konečné rozhodnutí o  přidělení dotace (ROPD) 
doručeno až v září 2019. Z těchto důvodů bohužel před-
pokládaný začátek stavby, počátek června, nemohl být 
dodržen, neboť jsme nechtěli stavět bez finálního ROPD 
a se zhotovitelem jsme se dohodli čekat až SFŽP kladně 
posoudí naši žádost. Čistička odpadních vod je umístě-
na mezi Sopřečským potokem a cestou na Hrada, byl to 
jediný obecní pozemek v příhodné lokalitě. Toto umís-
tění zohledňuje i Územní plán z roku 2013, část tohoto 
pozemku, kde je projektována čistička, je v ÚP technic-
ká infrastruktura. ČOV měla být dle původního har-
monogramu stavěna jako první, odložení předání sta-
veniště na podzimní měsíce z technologických důvodů 
odsunulo stavbu na jaro. První plánovaná stavěná trasa 
půjde z jižní části od čísla popisného 2 až po číslo popis-
né 20 u hlavní silnice. Další trasa bude vedena koutem 
okolo Avossu, kde končí. Přivaděč z Třídně je plánován 
v  sousedství Sopřečského potoka. Bude záležet hlavně 
na počasí a povětrnostních podmínkách, předpokládá-
me, že tento rok bude dostavěna pouze stoka v jižní části 
obce v hlavní ulici. Letos by měla být stavba dle předpo-
kladů ukončena 18. prosince. Další postup je zveřejněn 
na harmonogramu. Na příhodném obecním pozemku, 
který není v pronájmu ZD Chýšť, byla vybudována de-
ponie zeminy, ornice musela být skryta, aby se nezne-
hodnotila. Po ukončení stavby bude vše uvedeno do pů-
vodního stavu a znovu oseto trávou. Výkopová zemina 
z převážné části nelze zpětně použít a musí se odvozit. 
Bohužel Na Obci, kde je deponie umístěna, toto přináší 
množství bláta nebo prachu na komunikaci, pracovníci 
stavby se snaží navozený materiál ze silnice uklízet, není 
však možné dosáhnout čistoty k naprosté spokojenosti 
všech. Ještě jednou děkuji za pochopení a trpělivost spe-
cielně obyvatelům Obce.
Obec Voleč současně s  projektem veřejných přípojek 
zadala i zhotovení projektové dokumentace Vašich sou-
kromých přípojek. Tyto projekty jste během tohoto roku 
měli možnost vidět, zkontrolovat a následně podepsat, 
podpisem jste rovněž udělili obci plnou moc k  zastu-
pování při stavebním řízení. Pokud jste tak v některých 
případech neučinili, prosím o nápravu. Současně s hlav-
ním řádem budou budovány i  veřejné části přípojek, 
které jsou díky uznatelným nákladům součástí smlou-
vy o dílo a jejich zhotovení hradí v celém rozsahu obec. 
Koncová šachta přípojky bude umístěná metr za hranicí 
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vašeho pozemku. Víko šachty je na teleskopech a bude 
možné ji následně lícovat s okolním terénem v případě 
změny. Pan Olšiak za T4Building bude každého z Vás 
kontaktovat před pokračováním stavby u Vašeho domu 
a na Vašem pozemku. Spolu přesně určíte, kde bude pří-
pojka a kde bude umístěna šachta. Pokud z  jakéhoko-
liv důvodu zvažujete připojení, musím Vás upozornit, 
že následné dohotovení odbočky bude násobně dražší, 
veřejnou část přípojky už nebude hradit obec, hlavní 
potrubí se bude muset navrtat a pravděpodobně i znovu 
pokládat povrch komunikace. Soukromou část vedení 
můžete začít budovat dle Vašich specifických možnos-
tí, napojení na stoku však bude možné až po kolaudaci 
kanalizace. Lze se soukromě domluvit s firmami, které 
u nás staví, případně, pokud si budete chtít zhotovit při-
pojení sami a snížit tak náklady, Vám mohu nabídnout 
kontakt na zemní výkopové práce pana Volejníka nebo 
pana Jelínka, kteří předběžně počítají s  možností po-
ptávky v naší obci. Pokud by byl velký zájem a pánové si 
mohli naplánovat dlouhodobější pobyt v naší obci, bylo 
by to jistě finančně výhodnější. Náklady na metr přípoj-
ky zhotovené kompletně firmou jsou cca 2500 Kč/m, 
oproti tomu náklady na hodinu výkopových prací jsou 
600 až 800 Kč podle velikosti bagru, odborná práce in-
stalatéra se pohybuje okolo 300 Kč/h, 3 m trubka o prů-
měru 110 mm stojí cca 250 Kč.
Důrazně upozorňuji, že kanalizace je pouze splaško-
vá a  oddělená od dešťové kanalizace, nelze svést vodu 
z  okapů do jedné přípojky, dešťová kanalizace bude 
v celé obci zachována. Septik, jímka či domovní čistírna 
odpadních vod nesmí být součástí vedení, lze ji nadále 
využívat například jako nádrž dešťové vody.
Vzhledem k úzkým uličkám v obci nemohl být zaručen 
příjezd k domu, přístup však je samozřejmostí. Stavební 
mistr pan Olšiak je velice profesionální a vstřícný, pokud 

budete chtít cokoliv projednat, zeptat se, obraťte se na 
mě a já vám předám jeho telefonní číslo, nebo ho zastih-
nete každý den na stavbě. Silnice bude muset být kvůli 
přípojkám překopávána, vše co bude vykopáno, bude 
ještě týž den zasypáno a budete předem upozorněni.
Stočné bude spočítáno dle provozních nákladů. První rok 
se bude jednat jen o odhad budoucích nákladů, po roč-
ním zkušebním provozu bude částka upřesněna. Dle zása-
dy udržitelnosti musíme spořit na obnovu kanalizačních 
stok a ČOV, předpokládá se životnost kanalizačních stok 
90 let a  ČOV 40 let. Peněžní prostředky, které musíme 
ročně odložit, jsou srovnatelné s náklady na odvoz směs-
ného komunálního odpadu. V případě, že by byly skuteč-
né náklady na provoz vyšší než předpokládáme, bude do 
ceny stočného promítnuta jen část povinných odvodů.
Obec Voleč je jedna z mála obcí které v našem regionu 
neztrácejí počet obyvatel, ale výrazně se počet obyvatel 
zvyšuje. Od roku 2003, kdy byl počet obyvatel na hranici 
300, se nyní přibližujeme hranici 400 trvale hlášených 
občanů a  je zde plánována další výstavba. Technická 
infrastruktura je v  21. století samozřejmostí, částečně 
pro Vaše pohodlí, ale nesmíme opomenout ani vliv na 
životní prostředí. Lidé by se měli chovat zodpovědněji 
ke své planetě, jinou alternativu totiž „zatím“ nemáme. 
Doufám, že se v naší obci najde řada lidí, kterým není 
osud nejbližšího okolí lhostejný a  uvítají připojení na 
kanalizaci nejen díky možnosti snížit rodinné výdaje 
v případě vyvážení jímek a likvidaci odpadů odbornou 
firmou, ale i pro vztah k životnímu prostředí.
V ustanovení § 3 odstavec 8 zákona č. 274/2001 sbírky 
o vodovodech a kanalizacích v platném znění je uvede-
no, že Obecní úřad může rozhodnutím uložit vlastní-
kům pozemků a staveb, na kterých vznikají nebo mohou 
vznikat odpadní vody, povinnost připojit se na kanaliza-
ci v případech, kdy je to technicky možné. 
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Řada obyvatel obce se napojení nebrání, pokud však ně-
kdo napojení na kanalizaci odmítá a trvá na dosavadním 
způsobu likvidace odpadních vod, to je akumulování 
a následným vyvážením odpadních vod v bezodtokové 
jímce či septiku, je povinen zajišťovat jejich zneškod-
ňování tak, aby nebyla ohrožena jakost povrchových 
nebo podzemních vod a  na výzvu vodoprávního úřa-
du prokázat jejich zneškodňování v  souladu s vodním 
zákonem doklady o  pravidelných vývozech a  likvidaci 
na ČOV. Žumpy musí být vodotěsné bez možnosti jaké-
hokoliv odtoku (což bude nutné dokládat pravidelnou 
zkouškou), vyprazdňování žumpy musí být prováděno 
pravidelně několikrát ročně podle objemu akumulační-
ho prostoru žumpy. Obsah žumpy musí být zneškodňo-
ván v  souladu s  platnými předpisy, tedy firmou, která 
má oprávnění odebírat tyto odpadní vody a  dále pak 
předávat na ČOV k zneškodnění. Veškeré potřebné pí-
semné doklady musí být uchovány po dobu minimálně 
3 let. Pravomoc kontrolovat nakládání s odpadními vo-
dami má kromě příslušného vodoprávního úřadu také 
Česká inspekce životního prostředí. V případě kontroly 
vodoprávním úřadem nebo Českou inspekcí životního 
prostředí bude vlastník nemovitosti povinen předložit 
množství dodané pitné vody (v případě používání stud-
ny se množství určuje tabulkově) a  předložit i  množ-
ství vývozu žump. Sankce za porušení zákona jsou až 
50 000  Kč, osoby oprávněné k  podnikání a  právnické 
osoby mohou být potrestány sankcí 10 000 až 10 000 000 
Kč. V případě, kdy se občané nebo podnikatelé nebudou 
chtít připojit na nově zřízenou veřejnou kanalizaci a při-
tom nebudou mít odpovídající likvidaci odpadních vod 
nebo nebudou mít povolení k  vypouštění odpadních 
vod, budou vystaveni riziku případných a  možných 
kontrol ze strany ČIŽP a vodoprávního úřadu.
Česká inspekce životního prostředí nebo vodoprávní 
úřad může jako opatření k odstranění zjištěných závad 
nebo odstranění a nápravy zjištěných nedostatků, jejich 
příčin a  škodlivých následků mimo jiné uložit povin-

nost připojit se na veřejnou kanalizaci. V tom případě 
si bude občan hradit kanalizační přípojku v celé délce 
sám, tj. od své nemovitosti až do připojení na hlavní ka-
nalizační řád.

Služby občanům
Obec Voleč i OÚ Voleč nabízí svým občanům řadu slu-
žeb, mnohé jsou již historické, přesto některé z nich nej-
sou stále ve všeobecném povědomí. Z  tohoto důvodu 
zopakuji co vše, lze vyřešit i na našem úřadě.
Vidimace (ověřená kopie listiny) - ověřuje, že opis 
nebo kopie (též „vidimovaná listina“) se doslova shodu-
je s předloženým originálem či již ověřenou kopií.
Legalizace (ověření podpisu)  – ověřuje se, že žadatel 
listinu před ověřující osobou vlastnoručně podepsal, 
nebo podpis na listině uznal za vlastní.
Czech POINT (Český Podací Ověřovací Informační 
Ná rodní Terminál) poskytuje občanům možnost získat 
ověřené výstupy z registrů (Obchodní rejstřík, Živnos-
tenský rejstřík, Rejstřík trestů, Bodové hodnocení řidi-
če, Katastr nemovitostí, Insolvenční rejstřík), umožňuje 
také přijetí podání podle živnostenského zákona.
Občanům obce je umožněno pronajmout si kulturní 
místnost pro svou soukromou akci, možnost zahrát si 
tamtéž stolní tenis, k  dispozici jsou dva pingpongové 
stoly. Dále pak zapůjčit si obecní traktor za cenu 100,– 
Kč/h + DPH a spotřebovaná nafta.
Úřední hodiny: pondělí 17:30  – 19:30, po telefonické 
domluvě je možnost i mimo úřední hodiny.
Kontakty:
Ing. Soňa Machurová: 601 560 655
Petr Heteš:   777 793 455
 
Vážení a milí, závěrem Vám chci popřát krásné a po-
klidné prožití vánočních svátků, veselého Silvestra 
a do nového roku mnoho zdraví, štěstí, úspěchů v sou-
kromém i pracovním životě a mnoho životních sil.

Vítání občánků
Když jsme v roce 2017 měli po dlouhé době ví-
tání občánků a to rovnou sedmi, dovolila jsem 
si zažertovat slovy klasika „toto se v naší obci 
stává maximálně jednou za 10 let“, neboť po-
slední vítání bylo v roce 2004. Tehdy jsem netu-
šila, že filmové hlášky pánů Svěráka a Smoljaka 
jsou natolik silné, že letos budu muset v jejich 
slovech pokračovat…maximálně 2krát…ma-
ximálně 3krát za deset let a  uvidíme co bude 
dál… Letošní rok jsme vítali nově narozené 
dětičky hned dvakrát. 3 přírůstky byly v  roce 
2018 a  letošní rok se narodilo ve Volči 9 dětí. 
Vzhledem k tomu, že nejstaršímu „mimču“ už 
byl v červnu 2019 víc než rok, nečekali jsme na 
narození všech očekávaných miminek a rozdě-
lili jsme děti na dvě skupiny. Slavnostní obřady 
byly v červnu a listopadu.

Přejeme všem nově narozeným dětem a  jejich rodičům hodně 
zdraví, štěstí, lásky a trpělivosti.                             Soňa Machurová
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Boccia Run Bukovka
Tento rok jsme byli již podruhé partnerem 3. ročníku 
charitativního běhu Boccia Run Bukovka, který pořádá 
fotbalový klub Bukovka ve spolupráci s obcemi Bukov-
ka, Rohovládova Bělá, Voleč a  letos se připojila i obec 
Neratov. Výtěžek běhu je věnován léčebně Košumberk 
na podporu sportu pro handicapované jménem Boccia. 
Je to sport podobný francouzské petanque určený lidem 
na invalidním vozíku. Reprezentant a mistr České repub-
liky v Boccie a nyní již i reprezentant na paralympijských 
hrách v Tokiu, kam se nedávno kvalifikoval, má kořeny 
v naši obci. Mnozí z Vás znáte Adama Peška z Rohovlá-
dovy Bělé, syna Ivy Peškové, rozené Sirůčkové z  Volče. 
Tímto částečně podporujeme i  jeho možnost trénovat 
a účastnit se světových závodů. Více o Adamovi, jeho ak-
tivitách, charitativních akcích na jeho podporu a možné 
finanční pomoci se dozvíte na www.adampeska.cz. Chari-
tativní běh Boccia Run se zrodil z nadšení mladých spor-
tovců v Bukovce a již první rok předčil jejich očekávání. 
Já jsem se prvního běhu zúčastnila s celou svou rodinou, 
běželi i  běžní neběžci. Bylo to krásné odpoledne plné 
přátelství a  sounáležitosti. Pořadatelé mají každý rok 

připravený i doprovodný program, součástí jsou dětské 
závody, první dva roky na způsob populárního biatlonu, 
vloni simulující módní Spartan Race, ultra obtížný běh 
s  překážkami různého druhu. Pořadatelé lavíruji mezi 
profesionalizací závodu a udržením příjemného domá-
cího prostředí a  smyslu běhání jen pro radost, ne pro 
výsledek. Zatím se jim to velice daří. Běh se pravidel-
ně konal 8. května, tedy v termín, který byl rezervován 
volečskému výletu. Možná i  z  toho důvodu Volečáků 
nebylo takové množství, jaké by odpovídalo velikos-
ti obce. Letos bude závod v neděli 10. května, všechny 
běžce, chodce i lenochodce tímto srdečně zvu proběh-
nout se, projít se jarní přírodou, podílet se na pomoci 
handicapovaným a nasát příjemnou atmosféru závodu, 
kde opravdu není důležité vyhrát. Tratě jsou oficiálně 4 
a 10 km, neoficiálně o něco víc. Startovné je při online 
rezervaci 100 Kč, na místě 150 Kč. Pojďte to zkusit! Více 
informací na www.bocciarun.cz. Pár čísel za roky 2017, 
2018 a 2019, počet běžců 152,242,320, počet běžců na 
dětských závodech 35,40,46, vybrané prostředky 34 tis. 
Kč, 61 tis. Kč a 70 tis. Kč. Děkujeme.

Soňa Machurová

Výsledky voleb do Evropského parlamentu  
ve Volči 24. a 25.května 2019

Z 290 voličů v naší obci odvolilo 108 občanů, tj. 37,25% + 1 na voličský průkaz.
Výsledky:
1. ANO 2011 36 hlasů = 33 %
2. ODS 19 hlasů = 17,5 %
3. Piráti 15 hlasů = 14 %
4. KDU-ČSL 11 hlasů = 10 %
5. HLAS  5 hlasů  = 4,5 %
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citát: Jestliže se člověk hádá s blbcem víc, jak půl minuty, hádají se už dva blbci.                                                      

 �Náhled do činnosti mladých hasičů SDH Voleč

V letošním roce jsme také dostali možnost nahlédnout 
do činnosti mladých hasičů SDH Voleč. 31 děti z Volče 
a z 8 okolních obcí již činí pěknou partu, která se schází 
každý pátek za pěkného počasí na hřišti nebo v zimním 
období v  tělocvičně v  Rohovládově Bělé. Konkrétně 3 
děti z přípravky, 8 mladších žáků, 15 starších žáků a 5 
dorostenců. O ně se starají 4 vedoucí a několik ochot-
ných rodičů.
Začátkem roku pomohli při Tříkrálové sbírce v  Kasa-
licích, Pravech, Rohovládově Bělé a  ve Volči. Získali 
několik odznáčků odbornosti, na které se připravují bě-
hem roku. V únoru se účastnili šestiboje v Polabinách, 
kde starší žáci vybojovali krásné 2. místo. Děti, které 
umí lyžovat, vyrazily několikrát na svah do Vítkovic 
v Krkonoších.
Koncem dubna začínají branným závodem v Rokytně, 
kde se proběhnou, zastřílí si ze vzduchovky a prověří si 
zdravovědu a orientaci v přírodě. Tady se účastnili i do-
rostenci, kteří bohužel těch závodů nemají tolik. Zde po-
stoupili, Tomáš Vaníček a Alenka Škodová do okresního 
kola v Přelouči. V Přelouči se jim také dařilo a z prvního 
místa, každý ve své kategorii postoupili na krajské kolo 
v Lanškrouně. Zde již byla velká konkurence a dále se již 
nedostali. V květnu proběhla v kostele v Bělé mše svatá 
za sv Floriána. Závody ve Břehách(útoky CTIF) a v Dří-
tči byly přípravou na dvoudenní okresní kolo v  Chol-
ticích, kde děti přenocovaly ve stanech. To mělo také 
své kouzlo a děti si to užily. V červnu přenocovaly děti 
ve stanech podruhé v Sezemicích, kde proběhly noční 
závody v požárním útoku. Kostěnické hrátky, byly po-
sledním závodem ligy Pardubického kraje ročník 2018 
/2019. Jan Vaníček reprezentující MŠ ROH. Bělá a Hasi-
či Voleč, obdržel cenu za 2. místo v Pardubickém kraji, 
v soutěži Záchranáři budoucnosti očima dětí. Blahopře-
jeme k úspěchu.
O  prázdninách se některé děti zúčastnily týdenního 
hasičského tábora na Vysočině společně s  kamarády 
z Rokytna. Na oslavách 140 let SDH v Sopřeči nebo na 
závodech ve Volči předvedli ukázky požárního útoku 
a jiných disciplín mladých hasičů. Je to pro ně reklama, 
kdyby se další děti chtěly přihlásit do kroužku mladých 
hasičů SDH Voleč. Nejlepší akce prázdnin byly lodě. 

Třetí ročník, tak tedy třídenní akce na řece Jizeře. Zá-
zemí bylo v kempu Zrcadlová koza nedaleko Turnova. 
Všem dětem, ale i dospělým se to moc líbilo a již se těší 
na další ročník.
Od září, kdy začíná nový ročník ligy 2019/2020 se zú-
častnili memoriálu Karla Oppy v Čeperce, Sezemického 
braňáčku a okresního kola branného závodu v Horních 
Ředicích. Začátkem prosince posbírali papír po vesnici, 
aby měli prostředky pro svoji další činnost.
Za mladé hasiče bych chtěl poděkovat obecnímu úřadu, 
rodičům a všem, kteří nám fandí a celý rok nás podpo-
rovali. 

Za SDH Voleč napsal Novák Martin. 

liga2018/2019
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15.9. Čeperka 6 3 0

6.10. Sezemice 10 7 0

14.10. ZPV Břehy 11 9 0

26.1. Polabiny šestiboj 13 2 10

13.4. Rokytenská míle 10 5 0

28.4. Břehy Ctifko 8 5 9

12.5. Dříteč 18 3 9

18-19.5. Choltice okres 0 6 8

23.6. Kostěnice 16 8 12

 liga celkové umístění 10 6 11

 liga2019/20120    

14.9. Čeperka 10 8 10

5.10. Sezemice 10 9 0

13.10. ZPV Horní Ředice 13 11 0
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Když se něco děje, tak tam jsou 
i hasiči
Od posledního zpravodaje uplynul jeden rok a  hasiči 
opět neusnuli na vavřínech.
Rok 2019 byl naplněn prací s dětmi s dorostenci. Hasič-
ský trénink je pouze částí jejich náplně. Neméně důleži-
tá je i práce v kolektivu, proto i nehasičské aktivity typu 
návštěva kina, bowlingu, lyžování či raftů. A výsledky se 
samozřejmě dostavili. Úspěšné reprezentování v okres-
ním i  krajském kole a  ve všech dětských pohárových 
soutěžích v  našem okrese. O  výsledcích vás průběžně 
informujeme v obecní vývěsce.
Dospělácké aktivity jsou také různorodé. Některé již tra-
diční a oblíbené - dětský karneval a tradiční ples, zahájení 
prázdnin, volečské závody s doprovodným programem, 
soutěžení, údržba techniky, práce na dalším zvelebení ve-
řejných prostor, odstranění nebezpečných stromů obci…

Co bylo pro nás důležité v roce 2019? Jednoznačně zís-
kání finančního příspěvku na doplnění a obnovu mate-
riálu pro mladé hasiče (program od MŠMT). Množství 
akcí v jeden termín je už obrovské, a proto musíme mít 
více materiálu, který si nemusíme vzájemně půjčovat 

a tím se i omezovat. Dále byl velmi významný i příspě-
vek na pořízení slavnostního hasičského praporu (pro-
gram Pardubického kraje). Náš sbor od svého založení 
neměl nikdy slavnostní prapor, proto už byl nejvyšší čas 
ho pořídit jako památku pro další generace.
I v letošním roce jsme vyjížděli k zásahům. Letos to byli 
technické pomoci hlavně likvidace popadaných stromů, 
rozsáhlý a komplikovaný požár uskladněné slámy v Ro-
hovládově Bělé. Příčinnou toho požáru bylo pálení kles-
tí a trávy v těsné blízkosti skladové slámy.
Co nás čeká v roce 2020? Samozřejmě tradiční akce ples 
a  dětský karneval, zahájení prázdnin a  volečská pouť, 
zářijové hasičské závody spojené s oslavou 135 let od za-
ložení sboru hasičů ve Volči, a další akce na hřišti. Nově 
přibydou závody na hřišti mladých hasičů a závod po-
žárnické všestrannosti (branný závod) v jižní části obce. 
Možná i to na co se nikdo netěší, ale od tohoto jsme tu 
my, jsou zásahy.
Budeme rádi, když se přijdete podívat na pořádané akce.
Vážíme si vaší podpory i podpory těch, kteří nám pomá-
hají při naší činnosti. Přejeme klidný závěr roku 2019, 
klidné prožití vánočních svátků a  pevné zdraví v  roce 
nastávajícím.

Hasiči Voleč

Bukovina – jižní ČechyBukovina – jižní Čechy
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citát: Dvě věci jsou nekonečné - vesmír a lidská hloupost. Ale u vesmíru to není tak jisté.

 �MYSLIVCI
Myslivecký spolek Voleč Bělá má v současnosti 10 čle-
nů. Svojí existencí a činností dává možnost plného vy-
žití těm, kdo uznávají a udržují tradice české myslivos-
ti a kdo ochranu a péči o přírodu řeší v rámci členství 
v Českomoravské myslivecké jednotě.
Každý by se rád potěšil přírodou, jakou ti starší pamatují 
za svého mládí, kdy louky byly rozkvetlé lučním kvítím, 
z polí se ozývaly koroptve a křepelky, večer v zahradách 
hlučně hřadovali bažanti. Současné průmyslové země-
dělství posledních 20 let toto vše nahradilo nekonečný-
mi lány kukuřice, řepky olejky a obilím. Pokud se někde 
najde zelené pole s vojtěškou, stává se místem, kde jsou 
posečena všechna srnčata a zajíci, kteří v ní hledali úto-
čiště. Rybníky pro vysazování kachen ve Volči vysychají 
a současná myslivost se soustředí nejvíce na péči o srnčí 
zvěř, tlumení škodné zvěře jako jsou lišky a kuny či stra-
ky v době lovu. Pro lovecké vyžití ale i pro plnění úko-
lů státní veterinární správy, je v době nebezpečí šíření 
Afrického moru prasat v celé Evropě potřeba co možná 
nejvíce času věnovat lovu divokých prasat.

Tak jako se mění krajina a  působení průmyslového 
zemědělství v ní, tak se mění i  sama myslivost a často 
i vybavení myslivců novou technikou. Potřeba lovu di-
vokých prasat si vynutila povolení nočního vidění na 
kulovnice. Každý myslivec má dnes zařízení pro foto-
grafování zvěře v přírodě - tak zvané fotopasti, aby věděl 
jaká zvěř se v jakých lokalitách zdržuje. Pokud se třeba 
divoká prasata naučí v určitou hodinu navštěvovat při-
pravená krmeliště, usnadní to lov a zkrátí bývalé hodiny 
čekání na náhodu. Přesto znalost stop jak na sněhu nebo 
po vydatnějších deštích je pro myslivce nenahraditelná.
Nezbývá než věřit, že se přeci jen situace alespoň trochu 
zlepší. Velikou naději vidí myslivci v nařízení minister-
stva zemědělství omezit od roku 2020 případně 2021 
rozlohy jednotlivých polních celků s  jednou plodinou 
maximálně na 30 hektarů. Mělo by to napomoci jak 
udržení vody v krajině, tak i snížení škod páchaných di-
vokými prasaty a umožnit i jejich snadnější odlov. Dou-
fejme pouze, že místní zemědělské družstvo k  tomuto 
opatření přistoupí již od roku 2020 a nebude čekat na 
poslední možný termín v roce 2021.
Mírné zimy posledních let nevyžadovaly výrazné přikr-
mování posledních zbytků drobné zvěře přes zimu, ale 

i tak jsme připraveni a máme zásoby krmiva pro zimní 
péči o zvěř.
Určitě by bylo prospěšné na všech místech v okolí na-
šich obcí, kde to je jen trochu možné vysazovat stromy 
a keře, což ale naráží často na nesouhlas majitele pozem-
ku a v okolí potoků na nesouhlas zemědělského druž-
stva z obavy o zarůstání melioračního systému. I když 
jednání na povodí Labe bylo na jaře úspěšné ve snaze 
osázet některé potoky z  jedné strany stromky a  keři, 
nesouhlas ZD naši snahu zastavil. Přesto se daří mys-
livcům každoročně na jaře individuálně a  většinou na 
vlastních pozemcích nějaké stromky vysázet. Mnohdy 
stačí pouze včas umístit okolo stromku, který se náletem 
někde uchytil, ochranu proti jarnímu vytloukání srnců 
nebo proti zimnímu okusu zajíci.Po dosažení vhodného 
průměru kmínku je ale nutné tuto ochranu odstranit. 
Člověka potom potěší cestou naší přírodou, že tenhle 
stromek zachránil nebo ho tam kdysi vysadil a dnes se 
ním může potěšit.
Nechci aby letošní článek o činnosti mysliveckého spol-
ku vyzněl pesimisticky. I když společné hony na kachny 
nebo na zajíce a bažanty jsou zatím minulostí, přesto je 
stále česká myslivost krásným koníčkem i posláním jak 
pečovat o přírodu a zvěř v ní.  
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Vynorované a  zastřelené lišky udržují populaci těchto 
krásných šelem na úrovni, že se mezi nimi nešíří vztekli-
na či jiné nemoci. Pokud si někde uloví slepici či jinou 
drůbež, je to spíše věc oplocení chovatelského zařízení 
než vina myslivců.
A pokud mizí některé staré tradice jako hony na drob-
nou zvěř potkáváme se s  novými druhy zvěře i  v  naší 
honitbě. Na fotopastích vídáme psíka mývalovitého. 
A z nedávno u nás neznámé zvěře se v posledních dvou 
letech podařilo i  v  naší honitbě ulovit mladého daň-
ka skvrnitého nebo danělu. Jejich stavy se stále zvyšují 
a z bývalé lokality okolo Hrádku u Nechanic se rozšiřují 
a toulají se i k nám.

Každý z členů našeho spolku mladší 70 let má na sta-
rost svůj myslivecký úsek, kde udržuje krmelce a zásy-
py a jiná lovecká zařízení, jako jsou posedy a kazatelny. 
Přesto, že věkový průměr členů stále narůstal, jsme rádi, 
že po několika letech jsme přijali nového mladého člena 
našeho mysliveckého spolku Daniela Heřmánka z Ro-
hovládové Bělé. Přejeme nejen jemu, ale i všem spolu-
občanům hodně krásných prožitků při procházkách pří-
rodou v kterémkoli ročním období v okolí našich obcí.

RNDr. Milan Tyller, předseda MS Voleč – Bělá
http://www.obecvolec.cz/obec-7/kluby-a-spolky/ 

myslivecky-spolek/

 �NOHEJBAL
Naše činnost je stabilní, po tolika letech by se dalo říci 
- jako „přes kopírák“. Jarní úklid, nátěry konstrukcí, 
úprava hřiště jako takového, sběr železa, spolupořádané 
akce, atd. atd. K neodmyslitelným akcím patří například 
čarodějnice, stavění májky, rozloučení s  prázdninami. 
To vše přináší radost i užitek, ale samozřejmě i přimě-
řenou starost. Snažíme se, aby celý prostor byl průběžně 
stále uklízen a celoročně žil. V loňském Volečáku (mys-
lím i právem) byla mimo jiné negativně hodnocená sta-
rá rezatá bouda (bývalá čekárna) sloužící jako otevřený 
sklad čehokoliv. Ta je nahrazena novým pohledným 
uzamykatelným skládkem.

Největším osvěžením pro nás starší je však to, že mladí 
pomalu zaujímají naše místa na hřišti a nohejbal ve Vol-
či pokračuje. Opravdu tento prostor nabírá opět dimen-
zi, kterou měl v  minulosti, kdy třikrát týdně se mladí 
tomuto sportu znovu věnují. Tím jde ruku v ruce to, že 
ve Volči proběhla v letosním roce soutěž třetí ligy v no-
hejbalu, kde se naši umístili na osmém místě z dvanácti 
účastníků. Nemalou zásluhu, že se tato liga ve Volči hra-
je má p. Novák Jindřich ml., kterému patří poděkování 
zvlášť.

prezident společnosti Antonín Mašín
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citát: Na světě je nejtěžší věc k pochopení a to je daň z příjmu.

 �DĚTÍ JAKO SMETÍ
Letošní rok byl nadstandardně šťastný ohledně velké-
ho počtu nově narozených dětí. VE VOLČI SE LETOS 
NARODILO NEUVĚŘITELNÝCH OSM DĚTÍ. 
Můj prvotní záměr byl této mimořádně radostné udá-
losti věnovat ve Volečáku větší prostor. 
Z tohoto důvodu jsem písemně oslovil všechny rodiče 
o případné zaslání fotografie se jménem svého dítěte, 
aby se tak podělili o tuto svoji radost se svými souse-
dy, občany Volče. Ne každý akceptoval mé přání, ně-

kdo mohl i zapomenout. V  jednom případě jsem byl 
dokonce i písemně upozorněn, že nesmím(me) použít 
ani jméno našeho nového občánka, natož pak fotogra-
fii. Zde je tedy pouze na fotografiích šest dětí s  jejich 
jménem, jejíž rodiče nemají potřebu řešit žádné nicot-
nosti a kteří zaslali požadované foto. Přeji nejen jim ale 
i všem rodičům dlouhý, šťastný život a ve Volči ať se 
jim líbí. 

Šimek M.

Linda PanchártkováLinda Panchártková

Laura HegerováLaura Hegerová

Vincenc VokálVincenc Vokál

Rozálie Žaloudková
Rozálie Žaloudková

Samuel Mašín
Samuel Mašín
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381
je obyvatel ve Volči. 

185
z toho jsou muži.

196
je žen.

62
máme obyvatel do 15 let. 

109
obyvatel starších 60 let. 

2
děti nastoupily 

do první třídy. 

7
obyvatel má trvalé bydliště 

na OÚ.
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159
je ve Volči  

čísel popisných. 

6
lidí se letos přistěhovalo. 

2
lidé se letos odstěhovali.

8
dětí se letos narodilo.

2
naši občané letos zemřeli: 

MVDr. Václav Černohlávek, 

Přemysl Vavřina  

Čest jejich památce.

Ročenka VOLEČÁK  
•  
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Jak jsem přihlásil vrbu
Celostátní soutěž „Strom roku“ už sleduji několik let 
a její zaměření je mi sympatické. Jejím posláním je, aby 
se lidé více zajímali o  stromy ve svém okolí. Vyhlašo-
vatel soutěže je Nadace Partnerství se sídlem v  Brně. 
Každoročně vybírají z přihlášených stromů 12 finalistů, 

kteří se utkají ve finále internetového hlasování. Vítězný 
strom obdrží finanční částku na jeho údržbu a  postu-
puje do evropského kola. Vím, že v minulých ročnících 
byl přihlášený i dub z Rohovládově Bělé a lípa z Lázní 
Bohdaneč, která se v minulém roce umístila na druhém 
místě. Již dříve jsem přemýšlel nad tím, který strom 
z Volče by jsme mohli přihlásit do této soutěže. Nakonec 
volba padla na naši vykotlanou vrbu – hlavatici a přihlá-

sil ji. Rozhodlo o tom, že ji zná snad každý z Volče a že 
vím také něco o  její historii. Moji předkové ji zasáze-
li na počátku 20. století. Vysadili celé stromořadí vrb 
k ohraničení svých pozemků. Je to krásně vidět na staré 
pohlednici Volče z období před 1. světovou válkou. Do 
současné doby se zachovaly pouze dvě vrby z té doby – 
jedna na rohu lesa Hrada a  druhá na opačné straně, 
při cestě do Vyšehněvic. Vrba se pravidelně ořezáva-
la, a  proto nerostla do výšky, ale nabývala na objemu. 
Zhruba před padesáti lety začal střed mezi větvemi po-

malu vyhnívat a vykotlávat se. A od té doby k ní začaly 
chodit volečské děti (včetně mě) a ve vznikající dutině si 
hrály - dnes to už je třetí generace a byl bych rád, kdyby 
to pokračovalo dále a vrba se zachovala. Jak šel čas, tak 
se dutina postupně zvětšovala a dnes sahá až k zemi – 

vejde se do ní několik 
dětí. Když jsem viděl, že 
by vrba váhu větví nevy-
držela a rozlomila se, tak 
jsem asi před deseti lety 
koupil řetěz a vrbu jsem 
stáhl kolem dokola. Bez 
toho řetězu by už tady 
asi nestála. V  polovině 
května tohoto roku mně 
překvapil telefonát z Na-
dace Partnerství, že byla 
naše „Babiččina vrba“ 
vybrána mezi dvanáct 
finálových stromů z celé 
republiky. A pak za čtr-
náct dní přijeli i  s  fo-
tografem udělat doku-
mentaci pro internetové 
hlasování – této akce se 

zúčastnili zástupci obce i početné množství našich spo-
luobčanů. Další překvapení bylo, když mě Český rozhlas 
Pardubice požádal o  rozhovor, který se živě vysílal do 
éteru. Nyní děláme propagaci v elektronických médiích 
(Facebook, e-mail), i  po okolních obcích, aby se vrba 
dostala co nejvíce ve známost a  lidé pro ni hlasovali. 
I když - není důležité zvítězit, ale podstatou je, aby se 
lidé více zajímali o stromy ve svém okolí.
Tak jsem chtěl pro to něco udělat. 

Jirka Strnad 
Vysledek hlasování:
Babiččina vrba Voleč - 12. místo – 374 hlasů. 
1. místo: Královna zatopeného údolí - Chudobíská bo-
rovice 4.374 hlasů

Tato borovice roste na skalnatém výběžku Vírské přehrady 
a nese jméno obce Chudobinec, jež byla zatopena z důvo-
du výstavby vodního díla. 



15

citát: Pes k člověku vzhlíží, kočka ho přehlíží a prase ho považuje za rovnocenného partnera.

 �BALONY NAD VOLČÍ
Krásný podzimní podvečer, hladiny rybníků klidné jako 
olej, lístek na stromě se ani nepohne. V tomto napros-
tém bezvětří začíná stoupat z  Rohovládové Bělé hor-
kovzdušný balon, aby si jistá místní rodina za nemalé 
peníze užila hodinu letu nad českými hvozdy. Balon od 
samého začátku budil pozornost a  sledovalo ho dost 
lidí. Ne z  důvodu, že neviděli nikdy balon, ale právě 
z důvodu mizivé rychlosti, kterou se pohyboval. Za ho-
dinu letu doplul totiž pouze nad Voleč, kde jeho zoufalá 
vzduchoplavba skončila a to díky absolutnímu bezvětří 
- úplně. Přímo a už bez hnutí zůstal stát nad dvorkem 
rodiny Strnadových. Co v této situaci řešit? Záchranný 
pás po domluvě sviští z koše dolů, aby balonový pomoc-
ník zatáhnul balon tam, kde přistání bude pro všechny 
bezpečné a  to hned za plot na louku. První hození ne 
zrovna lehkého lana nedopadlo na úrodnou zem, ale 
bohužel na střechu, kde rozbilo rovnou čtyři tašky. Dru-
hý nához byl už úspěšný. Balon po krátké pouti z Roho-
vládové Bělé vzorově dosedl a myslím, že účastníci na 
tento let nemohou nikdy zapomenout.
Z  podobného soudku: Od zaměstnanců firmy jsme 
s manželkou dostali na rozloučenou let balonem se star-
tem na hřišti. Protože balon byl pro více osob, pozvali 

jsme kromě vnučky Petry na let i Líkařovi. Vítr to tento 
nedělní večer též nepřeháněl, ale přeci jen jsme za hodi-
nu doletěli alespoň do obce Babice. Když byli pod námi 
Obědovice, pilot balonu se nás zeptal, zda chceme zažít 
„VRATNÉ LÁHVE“ Ano, domýšlíte správně. Do deseti 
minut jsme se všichni všetně pilota koupali po kolena 
v písníku, vykuleni jako tonoucí se myši. Rybáři vyska-
kovali ze židliček, mobily cvakaly a my všichni ne zrovna 
krátkou dobu čučeli ve vodě. Posléze jsme se z hladiny 
zase v klidu zvedli a letěli dále. Pilot se neomlouval, na-
opak měl mizera poťouchlou radost. Prý se mu takový 
kousek povede pouze jedenkráte za padesát vzletů. Tak 
tedy i my máme na co vzpomínat.

PS: Existuje koš pro 24 pasažérů. Kdo má ze strany 
občanů zájem, stačí se u starostky nechat nezávazně 
zapsat a v teplých dnech může odletět tam, kam bude 
právě foukat. Teprve posléze až dle zájmu by se objed-
nal zmíněný obří balon pro 24 osob a Vy se dozvěděli 
další podrobnosti. Věřte, že se jedná tak či onak o mi-
mořádný zážitek. 
LETU ZDAR A PŘISTÁNÍ ZVLÁŠŤ!

Šimek M.
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 �VOLEČSKÁ ZÁKOUTÍ
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Většina občanů odpad třídí, někdo je ovšem o trochu dále a rovnou ho zpracovává.

Šimek M

citát: Narodil se jako hlupák a velmi úspěšně rozvinul své vrozené schopnosti.

 �ODPADY
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 �OBECNÍ ZÁJEZD 2019
RAKOUSKO - SLOVENSKO – MAĎARSKO
První zastávkou plně obsazeného luxusního autobusu 
byl Klobásový ráj v Pavlicích, kde rodinná firma vyrábí 
již více jak 25 let desítky druhů klobás a salámu z pra-
vé zvěřiny. Těžko si vzpomenout na všechny, zde jsou 
alespoň některé: Jelení, daňčí, kamzičí, mufloní, pštrosí, 
zaječí, králičí, kůzlečí, kozí, jehněčí, skopové, z divočá-
ka, lamy, nutrie, atd. atd. Běžně tu je k dostání třicet až 
padesát druhů klobás dle sezony. Klobásy nejsou nejlev-
nější, neboť neobsahují žádnou sóju, mouku, ani žádné 
další náhražky.
Druhou zastávkou byla Vídeň. Touto krásnou evropskou 
metropolí nás provedl Čechorakušan p. Mauthner, který 
ve Vídni žije. Své poutavé vyprávění zahájil už cestou v au-
tobuse od Znojma a pokračoval až do rozchodu v centru 
Vídně. Tam jsme se rozešli na oběd a po té u mnohých 
následovala pravá vídeňská káva se Sacher dortem.
Kolem 16. hodiny jsme se procházkou přesunuli k Du-
naji a  s  Vídní jsme se rozloučili už z  paluby naprosto 
nové rychlolodě, jež nás svižně dopravila do Bratislavy. 
Zde nás už čekal náš autobus. Po 20 minutách jízdy jsme 
vystoupily v obci Slovenský Grob, kde jsme první den 
zakončili „zlatou tečkou“. V  této obci se totiž od ne-
paměti pečou husy, dnes zhruba ve 35 staveních. Jedná 
se o velikou atrakci, jež láká turisty nejen ze Slovenska 
a Česka, ale i Maďarska, Polska a Rakouska.
Druhý den byl už naprosto odpočinkový, vždyť na-
šim jediným cílem byl Maďarský Györ a  jeho termál-
ní léčebné lázně. Do Györu jsme dorazili na 9. hodinu, 
zpět domů byl odjezd stanoven na 17.00. Krátce před 
23. hodinou jsme z rozjařeného autobusu ve Volči vy-
stupovali. Dle následných kladných ohlasů účastníků –  
další zdařilý výlet.
Recenze jednoho z účastníků:
Dobrý den, paní Machurová. Chtěli bychom Vám s man-
želkou poděkovat za letošní zájezd, který byl s Vaší obcí už 
našim několikátým. Děkujeme organizátorům za skuteč-
ně výbornou přípravu. Všechny avizované akce – Klobá-
sovým rájem počínaje, přes Vídeň, plavbu do Bratislavy, 
husí hody, až po lázně v Györu – neměly chybu. Počasí 
nám přálo také, takže co si více přát? Program na Vašich 

zájezdech je tradičně sestaven velmi pečlivě, atraktivně, 
bez zbytečného čekání a nudy. Těšíme se na další výlety 
s Vaší skvělou partou! Škoda, že nejezdíte častěji. 

S přátelským pozdravem M+M Surový
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citát: Domněnka ženy bývá přesnější než jistota muže.

 �ZÁJEZD 2020
Příští rok kolem 8. května Vás zvu na velikou cestovatel-
skou atrakci Evropského formátu a to do oblasti Solné 
komory v Rakousku. Jedná se o oblast desítek jezer za-
sazenou v Alpském prostředí. Svou krajinou je to jedno 
z  nejkrásnějších horských teritorií Rakouska, z  tohoto 
důvodu patří k  nejvyhledávanějším přírodním skvos-
tem celé Evropy. Na místě brzy pochopíme, proč zrov-
na v tomto regionu měli všichni nejvyšší ESESÁCI své 
domy nebo alespoň chalupy.
Navštívíme císařské lázeňské město Bad Ischl, nabízí 
se soutěska, nelze minout údajně nejkrásnější město 
Evropy Hallstatt, zavítáme do solného dolu. Starou zu-
bačkou, (která je v provozu od roku 1893) vyjedeme po 
6  km na stolovou horu, jejíž plochý vrchol se nachází 

výše jak vrchol naší Sněžky. Dechberoucí vyhlídka oka-
mžitě zatlačí případné chmury za investovanou jízden-
ku. Dále se můžeme podívat na Dachstein a tím i další 
atrakce, které se na vrcholu nacházejí…

ZÁJEZD BUDE BĚHEM LEDNA DO DETAILU PŘI-
PRAVEN A V ÚNORU VČ. CENY ZVEŘEJNĚN. 
Co se týká ceny, vždy jde o  zájezd za holé náklady. 
 Naopak, vždy je ještě lehce dotovaný OÚ.
Hned po Novém roce si můžete zájezd preventivně ve 
vlastním zájmu u starostky reservovat, neboť se zárukou 
pojede jen jeden luxusní autobus a zájem vždy přesahuje 
nabídku sedadel.

Šimek Milan

 �Žáravice – Hrada, tzv. Kozákův hrádek
Nad obcí Žáravice se nacházejí výrazné pozůstatky hra-
du nebo možná tvrze (?). První zmínka pochází z roku 
1436. Opevněné místo se ale objevuje v  literatuře až 
r. 1837. Zaniklo pravděpodobně během husitských vá-
lek a mohlo souviset s ochranou majetku opatovického 
kláštera. Archeologické nálezy potvrzují dobu existence 
ve 14. stol. a počátkem 15. Století. Dochovaly se tři linie 
valů i příkopů a mohutný centrální pahorek.
Přímo na zmíněném pahorku dnes najdete dřevěného 
kozla, s koženou brašničkou na krku. Ta slouží cosi jako 
návštěvní kniha, do níž lze napsat odkud jste a třeba váš 
názor na upravené prostředí. Příjemný cíl například při 
nedělní procházce, rovinatý závěr ale nečekejte. 

Šimek Milan



 �TŘI KRÁLOVÉ  

Podle legendy spíše tři mudrcové - Kašpar, Melichar 
a Baltazar přinesli do Betléma Ježíškovi zlato, kadidlo 
a  myrhu. Tyto nejcennější dary měli pomoci uživit 
jeho rodinu alespoň po následné tři roky.

Zlato Ježíškovi přivezl Melichar a tím mu daroval moc. 
Zlato patří dodnes k symbolům bohatství i  jako pevná 
kotva v  dobách kolísajících ekonomik. Ve starověku 
bylo zlato ještě běžnější, než dnes. Tehdy se těžilo pře-
devším rýžováním a většina se ho spotřebovávala na ná-
kup koření z východních zemí.

Kadidlo přivezl do Betléma Baltazar. Tato pryskyřice 
kadidlovníku se používala zejména jako vonná látka při 
duchovních obřadech v  křesťanství, potažmo v  koste-
lích, kde se používá dodnes. Pochází z Ománu, jeho do-
voz do Evropy podléhal přísným kontrolám a dokonce 
se z něj muselo platit clo. Clo jako takové nebyla tehdy 
zcela obvyklá záležitost, to samo o sobě svědčí, o jak vý-
znamnou surovinu šlo.

Myrha. Tu přivezl do Betléma poslední nejmenovaný 
a tím byl Kašpar. Staří Římané tuto pryskyřici myrhov-
níku vyhledávali ještě raději než kadidlo. Její výrazné 
aroma pomáhalo totiž překrývat zápach při pohřbech. 
Největším producentem byla Sábská říše, která se na-
cházela na území dnešního Jemenu. Finanční hodnota 

myrhy i  kadidla byla údajně přibližně stejně vysoká, 
jako tehdy cena zlata.

V naší novodobé historii mají Tři králové přinést do na-
šich obydlí především požehnání, lásku a klid. V tento 
den se ve většině domácností zhasíná vánoční stromeček 
i výzdoba spojená právě s těmito svátečními dny. Pou-
ze u nás v České republice se používá zkratka K+M+B, 
jež nejčastěji nalezneme na futrech vstupních dveří do 
domu. Všude jinde ve světě se používá C+M+B.Tato 
písmena neznačí počáteční jména zmíněných králů, tato 
zkratka pochází z latinského přání: CHRISTUS MAN-
SIONEM BENEDICAT  – (Kristus požehnej tomuto 
domu).

Ať je to jak chce, pro mne jsou Tři králové parta oběta-
vých mladých lidí, jež suplují v povánočních dnech tak 
trochu stát. I když se vybralo v předchozím roce úžas-
ných 112 milionu Kč, stejně jsem přesvědčen, jestliže 
se najdou miliardy na armádu, na sport, na kulturu, 
na slevy ve vlaku…, zkrátka na ledacos, proč by se ne-
mohlo najít pár desítek milionů pro všechny potřebné 
– navíc zajisté skromné lidi, jež právě pomoc potřebují. 
Vždyť to jsou též občané naší republiky a kdo jiný, by 
jim měl pomoci než vlastní stát. Navíc penězi jen a jen 
z našich daní.

Šimek M
20
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 � KDE TO KURŇA JE aneb pár tipů na výlet

Odpověď najdete na poslední stránce.

pátek 27. 12. v 10.oo – 13. ročník pochodu PTP  

                                      
Do batůžku si prosím přibalte kromě dobré nálady špekáček

a kousek chleba. Hořčice i tácek bude v Obědovicích k dispozici.
V restauraci v Obědovicích bude v nabídce gulášová polévka. 

Točené pivo i limo je samozřejmostí.

děti, senioři, psi, úsměv a pohoda vítány přednostně

Sraz účastníků je na náměstí ve VOLČI v 10.oo h,
kde si připijeme svařákem 
a poté společně vyrazíme.                                      

VOLEČ - CHUDEŘICE - OBĚDOVICE - VOLEČ

KŘÍŽOVKA O TŘI LAHVE ŠAMPUSU!

PLÁNOVANÁ, POTŘEBNÁ  
I TROCHU NENÁVIDĚNÁ…
Při řešení tajenky používejte pouze  
ovoce, zeleninu  
a bylinky.

Odpověď zasílejte prosím  
pomocí SMS  
na 601 560 655.
Při luštění křížovky přeji pohodu. 
                                         Šimek M

pro oči dobrá
exotické ovoce
každý ho zná
každý ho již jedl
sestra jahody
cizí, ale zdravé
oblíbená bylinka
základní potravina
plný vitamínu C
osvěží nejen děti
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citát: Žena může udělat z muže milionáře. … ale jen z toho, který byl miliardářem.
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 �ADVENTNÍ VĚNEC
Tradice adventního věnce byla založena až v 19.století v Hamburku německým protestantským teolo-
gem Johannem Hinrichem Wichernem (1808-1881). Založil školu pro chudé děti, které se ho v předvá-
noční době každodenně ptaly, kdy už budou Vánoce. Z tohoto důvodu v roce 1839 vyrobil ze starého 
dřevěného kola cosi jako předchůdce dnešního adventního věnce, na něž nalepil 19 malých červe-
ných svíček pro všední dny a 4 bílé svíce pro neděle. Posléze se každý den zapalovala jedna malá svíč-
ka, v neděli velká bílá a tím měli děcka přehled o blížících se Vánocích. Zvyk se rozšířil nejdříve mezi 
německé protestanty a počet svící se postupně ustálil na dnes používané čtyři. Ve dvacátých letech 
dvacátého století se uchytil i mezi německými katolíky.
Klasické adventní věnce se zavěšovaly nejdříve na stuhách od stropu, od počátku 21. století je nahrazují 
věnce, které se kladou přímo na svátečně upravený stůl. Podobný vývoj prodělal i vánoční stromek 
zdobený svíčkami, který se objevil v Německu v 16. století, ale popularitu a rozmach zažil až v 19. století.

Pět svíček
Existuje více variant adventního věnce. Obdobou klasického vzoru o čtyřech svících je adventní věnec 
zahrnující pátou bílou svíčku ve středu věnce jako symbol Panny Marie, Vánoc, nebo často také jako 
symbol samotného Ježíše Krista. Někdy bývá nazývána jako „Kristova svíčka.“ Ta může být zapálena 
na Štědrý den nebo na Boží hod vánoční.

Barvy adventních svíček
V katolické církvi jsou nejoblíbenější barvy adventních svíček fialová a růžová. Je to barva pokání 
a postu, stejně jako barva přivítání příchodu Ježíše Krista na svět. Fialová je také barvou utrpení bě-
hem postní doby a velikonočního týdne. Tradiční barva adventního věnce je však červená. Ta značí 
také Kristovu krev prolitou za spásu světa. Obě barvy pak symbolizují život. Červená je dnes použí-
vána jako tradiční vánoční barva, symbolizující radost, srdce, důstojnost, vítězství, bohatství i stěstí.

Jména svící na adventním věnci 
Na první neděli adventní, je rozsvícena první. Tato svíce se obvykle nazývá „svíce proroků“. Je to na 
památku proroků, hlavně Izaiáše, kteří předpověděli narození Ježíše Krista. Následný týden v nedě-
li, je zapálena druhá svíčka. Tato svíčka obvykle reprezentuje lásku. Některé tradice ji označují jako 
svíčka „betlémská“, která symbolizuje Kristovy jesle. Na třetí adventní neděli připadá svíčka jíž se ob-
vykle říká „pastýřská“ a představuje radost. Čtvrtá, poslední fialová svíčka, je nazývána „andělská“ 
a představuje mír a pokoj. Je rozsvícena na čtvrtou neděli adventní.

Rekordní věnce
Ohromný adventní věnec pravidelně vyrábí místní v obci Miroslav na Znojemsku. Věnec s průměrem 
sedm metrů je zapsaný v knize rekordů. Z této tradice se za posledních deset let stala velká atrakce 
města, na kterou se jezdí dívat i turisté z Rakouska.  Obří adventní věnec o průměru přes 18 metrů 
byl údajně v roce 2012 vytvořen v obci Otice na Opavsku.                                                                     Šimek M.
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 �PLJESKAVICA

Před rokem jsem Vám na tomto místě nabídnul Slo-
vinskou GIBANICU a zároveň přislíbil, že i letos budu 
v  něčem zajímavém z  mých cest pokračovat. Z  titulu 
průvodce CK opakovaně navštěvuji i  chorvatský po-
loostrov Istrii. Kolikrát tento krásný kus země navští-
vím, tolikráte si musím dát PLJESKAVICI. Pochází a je 
národním pokrmem Srbska, velmi populární je také 

v Bosně a Hercegovině. Tento pokrm naleznete pravdě-
podobně na každém jídelním lístku jakékoliv restaurace 
Chorvatska.
Porce kvalitního rozemletého grilovaného masa, pikant-
ní originální chuť, k tomu hranolky s Ajvarem. Na první 
dojem by jeden mohl říci: „no co - obyčejný hambur-
ger“… Kdepak! Je to originální srbská PLJESKAVICA.

Na její přípravu pro cca 6 osob je potřeba: 
0,5 kg mleté hovězí maso
0,5 kg mleté jehněčí maso  
1 lžička pálivé papriky, 2 lžičky soli, 3 ks cibule velké, 
trochu pepře, ajvar 
Maso smíchejte s paprikou, solí, trochu opepřete a dejte 
min. na 12 hodin do ledničky. Druhý den před grilo-
váním maso znova promíchejte, vytvořte placičky asi 
centimetr silné a hned krátce grilujte. Servírujte s cibu-
lí nakrájenu na kolečka a s Ajvarem. Ajvar je k dostání 
v každém větším supermarketu. Jako přílohu zvolte hra-
nolky, až v druhém případě vařené brambory. 
Přeji dobrou chuť.

Šimek M.

 �VÁNOČNÍ PRODEJNÍ VÝSTAVA

citát: V každém člověku dříme genius. Bohužel v málokterém se probudí…



Tipy na výlet: 1. Putovní výstava Titaniku, Praha • 2. Muzeum na Soláni, Morava • 3. Penzion Alwin, Chlumec nad Cidlinou • 4. Radnice v Náchodě 
5. Chrám Božího srdce, Kőszeg, Maďarsko • 6. Zapomenuté schody, COOP Bohdaneč, Na Pískách • 7. Mlýn Žáravice • 8. Einstein za výlohou, Praha, Malá Strana 

9. Interiér Obecního domu, Praha

Druhá světová válka (1938 – 1948)
Protektorát Čech a Morava

V květnu 1938 je vyhlášena mobilizace a čtyři muži ze vsi narukují. Koncem měsíce se vracejí 
domů a v září jsou už povoláni všichni muži do 40 let. Z obce odchází 28 mužů a 11 koní. 
15. 3. 1939 je vytvořen Protektorát Čechy a Morava a naše armáda je rozpuštěna. V zimě 
roku 1940-41 je vyhlášena pracovní povinnost na údržbu cest a silnic. V létě se staví nová 

betonová silnice v úseku Voleč – Rohovládova Bělá. Zavádí se řízené hospodářství a přídělový 
systém. V roce 1942 celý ročník narozených v roce 1921 odchází do Říše na práci (6 osob). 
Po spáchaném atentátu na protektora Heydricha jsou zde i přes zákaz hrána ochotnická 

divadelní představení. Za zpožděné dodávky jsou peněžité tresty i vězení. Z Volče roku 1943-44 
odcházejí do Říše další tři osoby. V roce 1945 přichází do obce asi 200 německých vojáků a staví 

ve Třídni barikádu, protitankové okopy. Po následných dvou dnech odpočinku – odcházejí. 
V březnu přijíždí kolona „národních hostů“, kteří prchají před frontou. Přijeli Němci ze Slezka 

s vozy, potahy, a ruskými zajatci. Zůstali v obci do poloviny dubna. V dubnu se objevila skupina 
 partyzánů, která provedla vykolejení vlaku u Obědovic. Začátkem května byl les plný zajatců 
různých národností, kteří utekli z roudnického letiště. Přišli mokří, hladoví a otrhaní, místní 

jim všemožně pomáhali. Když se však ozvala německá střelba od Žáravic, všichni zajatci uprchli 
nazpět do lesů. Německé hlídky sbírali místní občany a vozili je na místa stavby barikád. Proto  

se lidé raději stahovali od silnice na dolejší konec obce.

8. května němečtí vojáci odhazovali své uniformy, sháněli civil a utíkali. 9. května se v obci 
provedla sbírka potravin pro Prahu. Byl konec války. Projíždějící sovětské armádě je postavena 

slavobrána a vyvěšeny prapory. Kolona v obci zastavuje,  
s občany tančí a zpívají. Zavládla radost a veselí.

Šimek M.


